

# المسؤولية الجنائية للصيدلي عن البيع غير المشروع للدواء في النظام السعودي

## " دراسة مقارنة "

إعداد الطالبة: امتنان عايض عسيري

إشراف الدكتور: مصطفى محمد يطار

### المستخلص

تتناول الدراسة بيان المسؤولية الجنائية للصيدلي عن البيع غير المشروع للدواء في الأنظمة السعودية - دراسة مقارنة، وتتجلى أهمية هذه الدراسة من خطورة الأضرار الناجمة عن جرائم البيع الغير مشروع للأدوية، حيث أن أقل قدر من الغش أو الخطأ أو الإهمال الذي يقع عند بيعها يمكن أن يؤدي إلى نتائج وخيمة العواقب، وتسعى هذه الدراسة إلى التعريف بمهنة الصيدلة والصيدلي، وتحديد صور الأعمال الصيدلانية، والوقوف على شروط مزاولة مهنة الصيدلة، والتزامات الصيدلي، وكذلك الوقوف على صور جرائم البيع غير المشروع للدواء العمدية وغير العمدية المتعلقة بالغش التجاري أو المتعلقة بالوصفة الطبية أو المتعلقة بالتراخيص القانونية، والعقوبات المترتبة على هذه المخالفات.

وفي ضوء الطرح المقدم لموضوع الدراسة وأهدافها وطبيعة الدراسة، فقد تم الاستعانة بالمنهج الوصفي التحليلي المقارن، فقد تم الاستعانة بالمنهج الوصفي الذي يعتمد على استعراض القواعد الموضوعية المحرمة لعمليات البيع غير المشروع للدواء، والعقوبات المقررة لها، كما تم الاستعانة بالتحليلي الذي يساعد على استقرار النصوص واستنباط النتائج، والآراء الفقهية التي طرحت بهذا الشأن، كما تم الاستعانة بالمنهج المقارن وذلك من خلال اجراء دراسة مقارنة مع القانون المصري بهدف الاستفادة من التشريعات العربية في إجلاء الغموض عن بعض النصوص محل الدراسة، وما ينبغي أن تكون عليه لاستيعاب عمليات البيع غير المشروع للدواء.

وسعيًا للإجابة عن تساؤلات الدراسة المثارة ولتحقيق أهدافها الأساسية، واتساقاً مع المنهجية العلمية المتبعة، قمنا بتقسيم الدراسة إلى مبحث تمهيدي وفيه تناولنا التنظيم القانوني لمهنة الصيدلة، وثلاثة فصول: تناولنا في الفصل الأول جرائم البيع غير المشروع للدواء المتعلقة بالغش التجاري، وفي الفصل

الثاني جرائم البيع غير المشروع للدواء المتعلقة بالوصفة الطبية، وفي الفصل الثالث جرائم البيع غير المشروع للدواء المتعلقة بالتراخيص القانونية.

وقد انتهت الدراسة إلى جملة من النتائج والتوصيات لعل أبرزها ضرورة العمل على إصدار نظام قانوني مستقل وخاص بتنظيم مهنة الصيدلة وبيع الأدوية، وذلك بما يتواءم مع التطور العلمي الهائل في مجال مهنة الصيدلة والدواء.

# **The Criminal Responsibility of the Pharmacist for Illegal Sale of Medicine in the Saudi Law**

## **"Comparative Study"**

**Emtnan Ayed Asiri**

**Supervised by**

**Dr. Mostafa Mohammed Bitar**

### **Abstract**

The study deals with the criminal liability of the pharmacist in respect of the illegal sale of medicine under Saudi laws – Comparative Study. The significance of this study is manifested by the serious damage arising out of the crimes of the illegal sale of medicine, so that the least amount of fraud, mistake or negligence that takes place upon the sale thereof may lead to results leading to dire consequences. This study aims at defining the profession of pharmacology and of pharmacist, as well as determining the facets of pharmacological business, and to acquaint one with the conditions to practice the profession of pharmacology and the obligations of a pharmacist, as well. Furthermore, it also aims at examining the aspects of the crime of the illegal sale of medicine, whether willful or not, which pertain to commercial fraud or relate to statutory licenses and the penalties arising out of such violations.

In the light of the hypothesis presented for the subject of the study, and the goals and nature of the study, help was sought in the comparative, descriptive and analytical methodology and was also sought in the descriptive approach which relies on reviewing the objective rules incriminating the illegal sale of medicine and the penalties prescribed for the sale thereof. In addition, assistance was sought in the analytical approach which helps to find out what lies behind the texts as well as arrive at the results and the jurisprudence (Islamic Fiqh) views that have been put forward in this respect. Assistance was further sought in the comparative approach by conducting a comparative study with the Egyptian law with the aim of benefiting from Arab legislations in unveiling the mystery from some of the texts that are the subject-matter of the study, and what they should be like in order to assimilate and understand the illegal sale of medicine.

In an attempt to answer the questions raised by the study and to achieve its basic goals, and in conformity with the scientific methodology followed, we have divided the study into a preliminary research in which we dealt with the legal organization of the profession of pharmacology, and three chapters: where in the first chapter we dealt with the crimes for the illegal sale of medicine relating to commercial fraud, and in the second chapter we dealt with crimes for the illegal sale of medicine relating to

medical prescriptions, and in the third chapter we dealt with the crimes for the illegal sale of medicine pertaining to legal licenses.

The study arrived at a number of conclusions and recommendations, the most prominent of which is the necessity to strive to arrive to an independent and special law for organizing the profession of pharmacology and sale of medicine in order to be consistent with the mammoth scientific development made in the field of the profession of pharmacology and medicine.